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SUMMARY 

The present study was carried out at the Experimental Farm, Faculty of Agriculture, Menoufia 

University, Shebin El-Kom, Egypt during 2019 and 2020 summer seasons to study the influence of 

intercropping three summer grass forage crops, i.e. pearl millet, sudan grass, teosinte with maize under 

three densities of maize (50, 75 and 100% of recommended density “24000 plants/fed”) on their 

productivity and quality as well as land use efficiencies and competitive relationships. The intercropping 

patterns were as follows: 

1- Intercropping 100% millet + 50% maize  

2- Intercropping 100% millet + 75% maize 

3- Intercropping 100% millet + 100% maize  

4- Intercropping 100% sudan grass + 50% maize 

5- Intercropping 100% sudan grass + 75% maize  

6- Intercropping 100% sudan grass + 100% maize  

7- Intercropping 100% teosinte + 50% maize  

8- Intercropping 100% teosinte + 75% maize  

9- Intercropping 100% teosinte + 100% maize  

10- Maize sole cropping  

11- Millet sole cropping  

12- Sudan grass sole cropping  

13- Teosinte sole cropping  

In intercropping patterns, maize grains were sown in one side of the beds (140 cm) at three plant 

densities (50%, 75% and 100%), while the three tested forage crops were sown in three rows on the top of 

bed using 100% of their seeding rates. However, in sole croppings, maize was grown in the two sides of 

the beds at 100% of its recommended plant density(24000 plants/fed), while the three forage crops were 

sown in three rows on the top of bed using 100% of their seeding rates. The treatments were arranged in a 

randomized complete blocks design with four replications. 

 
Characters studied: 

Three cuts were taken, at each cut the following characters were studied  

I - Forage crops:  

A- Growth characters:   

1- Plant height (cm) 6- Leaves dry weight/shoot (g.) 

2- No. of shoots (tillers)/m2 7- Stem dry weight/shoot (g.) 

3- Total chlorophyll (SPAD value) 8- Total dry weight/shoot (leaves + stem) (g.) 
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4- No. of leaves/shoot 9- Dry leaves/dry stem ratio 

5- Leaf area /shoot (cm2)  

B- Forage production:  

1- Fresh forage yield/fed (ton) 2- Dry forage yield/fed (ton) 

C- Chemical composition in dry plant (leaves+ stem)  

1- Crude protein (%) 4- Crude fiber (%) 

2- Ash (%) 5- Nitrogen free extract “NFE” (%) 

3- Ether extract “EE” (%) 6- Total carbohydrates (%) 

D- Nutritive values in dry plant (leaves + stem)  

1- Digestible protein “DP” (%) 3- Starch equivalent “SE” (%) 

2- Total digestible nutrients “TDN” (%) 4- Gross energy “GE” (MJ/kg) 

II- Maize crop:  

A- Growth characters:  

1- Total chlorophyll (SPAD value)  2- Plant height (cm) 

B- Yield and yield components:  

1- No. of ears/plant 7- Grain weight/ear (g.) 

2- Ear length (cm) 8- Grain yield/plant (g.) 

3- Ear diameter (cm) 9- Grain yield/fed (ton) 

4- No. of grains/ear 10- Stover yield/fed (ton) 

5- 100- grain weight (g.) 11- Biological yield/fed (ton) 

6- Ear weight (g.) 12- Harvest index (%) 

C- Chemical composition in grains:  

1- Protein (%) 3- Total carbohydrates (%) 

2- Oil (%)  

III- Competitive relationships and yield advantage: 

1- Aggressivity “A” 4- Land equivalent ratio “LER” 

2- Relative crowding coefficient “RCC” 5- Cereal units “CU” 

3- Competitive ratio “CR”  

  

The obtained results could be summarized as follows 

I- Forage crops 

I-A. Growth characters 

1- There are significant differences among the three tested forage crops when they were intercropped with 

maize in comparison with their sole croppings. The values of number of shoots/m2, total chlorophyll, 

number of leaves/shoot, leaf area/shoot, leaves, stem and total dry weights/shoot, dry leaves/stem ratio 

of each tested forage crop significantly decreased by intercropping maize under any plant density with 

the three tested forage crops, while the values of plant height were increased compared to their sole 

croppings. 

2- Intercropping the tested forage crops with maize at low plant density (50% of the recommended plant 

density) produced the highest values of their growth characters compared to when they were 

intercropped with maize at high plant density (100% of the recommended plant density) in both 

seasons.  

3- Sudan grass significantly had the highest values of plant height and stem dry weight either when 

intercropped with maize or grown alone (as a mean of three cuts) in both growing seasons. However, 

teosinte recorded the highest values of total chlorophyll, number of leaves/shoot, leaf area/shoot and 

leaves/stem ratio. On the other hand, millet produced the highest values of number of shoots/m2, 

leaves dry weight/shoot and total dry weight/shoot as a mean of all intercropping treatments in both 

seasons. 
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I-B. Forage production: 

1- Sole cropping of the three forage crops significantly increased the total fresh and dry forage yields/fed 

compared to their intercropping with maize at any plant density in both seasons. 

2- Intercropping maize plants at low population density of maize (50%) outyielded the other population 

densities (75 and 100%) in fresh and dry forage yields/fed in both seasons.  

3- The highest total fresh and dry forage yields/fed were obtained by millet either in sole cropping or 

when it was intercropped with maize followed by sudan grass and teosinte in a descending order, 

respectively in both seasons. 

I-C. Chemical composition: 

1- Intercropping of the three forage crops with maize at any density significantly decreased protein % and 

ash %, but significantly increased EE%, fiber %, NFE% and total carbohydrates % in shoot of forage 

crops compared to their sole croppings at the three cuts and their average in both seasons. 

2- Intercropping the three forage crops with maize at high plant density (100%) increased the percentages 

of EE, fiber, NFE and total carbohydrates in shoots of forage crops, but decreased protein % and ash % 

compared to medium density of maize (75%) and low density (50%) at three cuts in both seasons.      

3- Teosinte forage crop was superior to the other forage crops in protein %, ash % and EE % either when 

it was grown alone or intercropped with maize, while sudan grass significantly exceeded millet and 

teosinte in fiber %, NFE% and total carbohydrate % in the three cuts and their average in both seasons. 

I-D. Nutritive values:  

1- Forage crops as sole croppings recorded the highest values of DP %, TDN% and SE%, while the 

forage crops intercropped with maize at any density had the highest values of gross energy in three cuts 

and their average in both seasons. 

2- Intercropping the three forage crops with maize at low density (50%) increased the three nutritive 

values (DP%, TDN% and SE%), but decreased the values of gross energy in both seasons. 

3- The highest values of DP %, TDN% and SE% were obtained by teosinte followed by millet and sudan 

grass, while the highest values of gross energy were achieved by sudan grass followed by teosinte and 

millet in a descending order as an overall mean of intercropping treatments and both seasons. 

II- Maize crop: 

II-A. Growth characters: 
1- Total chlorophyll content in maize leaves was significantly decreased under all intercropping patterns 

compared to maize sole cropping, while the plant height values were significantly increased by 

intercropping maize with forage crops with exception of intercropping with sudan grass in both 

seasons. 

2- The highest values of total chlorophyll were obtained when maize intercropped with any forage crop at 

low density 50%. On the other hand, the highest values of plant height were obtained under high plant 

density of maize (100%).  

3- Intercropping maize with teosinte produced the highest values of total chlorophyll and plant height 

compared to its intercropping with millet and sudan grass as a mean of all maize densities in both 

seasons. 

II-B. Grain yield and its attributes: 

1- The values of yield and its components (no. of ears/plant, ear length and diameter, no. of grains/ear, 

100-grain weight, ear weight and grain weight/ear, grain yield/plant, grain yield/fed) as well as stover 
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yield and biological yields/fed and harvest index were significantly decreased by intercropping maize 

at any plant density with the three forage crops compared to maize sole cropping. 

2- Increasing the intercropped maize plant densities from 50 up to 100% of recommended density caused 

a reduction in yield and its components of individual plants, while increased grain, stover and 

biological yields/fed and harvest index of maize in both growing seasons 

3- The highest values of yield and its components of maize were recorded when it was intercropped with 

teosinte in comparison with intercropping with millet and sudan grass in both seasons. 

II-C. Chemical composition of grains: 
1- The monocropping of maize recorded the highest values of protein% and total carbohydrates %, but 

recorded the lowest values of oil % in maize grains compared to the various tested intercropping 

patterns. 

 2- Intercropping maize with forage crops at low plant density (50%) significantly increased protein % 

and carbohydrate %, but decreased oil % compared two high plant population density (100%). 

3- The highest values of protein% and total carbohydrates % were recorded when maize was intercropped 

with teosinte compared to millet and sudan grass, while the highest values of oil % were obtained 

when maize was intercropped with sudan grass. 

III- Competitive relationships and yield advantage: 

1- The results revealed that the aggressivity (A) values of maize were positive, while those of the three 

forage crops were negative when maize plants were intercropped at any plant density with the forage 

crops in both seasons. Increasing plant density of maize from 50% to 100% intercropped with the 

forage crops caused a gradual decrease in aggressivity values of maize and forage crops. 

2- The values of RCC exceeded one for either maize or the three forage crops when they were 

intercropped together under different plant density of maize in both seasons. In addition, increasing 

plant density of maize from 50% to 100% of its pure stand increased the values of total RCC for 

(maize + millet) or (maize + teosinte), but decreased those of (maize + sudan grass). 

3- The values of CR for maize were higher than those for the three tested forage crops when they were 

intercropped with any maize density in both seasons. However, it is clear that the CR values for maize 

were decreased, while those of forage crops were increased with increasing plant density of maize 

from 50% to 100% of recommended density in the both seasons. 

4- The values of total LER (combined of every two crops per unit area) were increased over one for all 

tested intercropping patterns compared to their sole cropping, indicating that there are yield advantage 

per unit area more than their monoculture. The highest values of total LER were obtained when maize 

(at highest density 100%) was intercropped with millet (1.50-1.53) or with teosinte (1.48-1.50) in the 

first and second seasons, respectively.  
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5- The total cereal units of maize at different plant density plus any tested forage crop were more than that 

of forage crops monoculture. The highest values of total cereal unit were obtained when maize at 

density of 100% intercropped with millet at 100% (54.91-57.59) or with teosinte (54.84-56.37) in the 

first and second seasons, respectively. 

Final conclusion 

It can be concluded that intercropping forage crops with maize lead to maximizing land equivalent 

ratio (LER) for forage production and maize grain yield/fed especially when maize at high plant density 

(100%) was intercropped with millet (LER= 1.52) and teosinte (LER= 1.49), indicating that the land use 

efficiency was increased by about 52% and 49%, respectively more than their sole croppings.   
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 انصٛفٛح يغ انزسج انشايٛحالأخعش دساعاخ ػهٗ ذحًٛم تؼط يحاصٛم انؼهف  عىىان انزسانت:

 ٚاعش يحًذ شحاخ يحًذ   اسم انباحـج :

 نؼهٕو انضساػٛح ا فٙدكرٕس انفهغفح  انذرجت انعهمُت:

 انًحاصٛم ) انًحاصٛم انحمهٛح ( انقسم انعهمً :

 31/1/2024تارَخ مىافقت مجهس انكهُت : 

 أعرار انًحاصٛم ، كهٛح انضساػح، ظايؼح انًُٕفٛح   عٛذ يحًٕد ػثذ انؼــــال    أ.د.  نجىت الإشزاف:

 حانضساػح، ظايؼح انًُٕفٛأعرار انًحاصٛم ، كهٛح         يحًٕد انذعٕلٗ اتشاْٛىأ.د.  

 أعرار انًحاصٛم ، كهٛح انضساػح، ظايؼح انًُٕفٛح         أعايح ػهٙ يحًذ ػهــٗأ.د.  

 ظايؼح انًُٕفٛح ،كهٛح انضساػح ، انًغاػذ  أعرار انًحاصٛم         يحًذ عٛذ ػثذ انؼـــــالد.  

  

 انمهخص انعزبً

صش ٔرنك نذساعح ذأشٛش ذحًٛم شلاشح ي –ظايؼح انًُٕفٛح تشثٍٛ انكٕو  –انضساػح  أظشٚد انذساعح تانًضسػح انثحصٛح تكهٛح     

% ، 00نزسج انشايٛح )نًحصٕل اكصافاخ َثاذٛح  حيحاصٛم ػهف صٛفٛح )انذخٍ ، حشٛشح انغٕداٌ ، انزسج انشٚاَح( يغ شلاش

نرشكٛة نًحصٕل ٔيكَٕاذّ ، ٔاػهٗ صفاخ انًُٕ ، ٔا ٔرنك (أنف َثاخ 24000" % يٍ انكصافح انًٕصٗ تٓا%300 ، 50

كفاءج إعرغلال الأسض ٔانؼلالاخ انرُافغٛح تٍٛ ذمذٚش انكًٛأ٘ نكم يٍ يحاصٛم انؼهف ٔانزسج انشايٛح تالإظافح إنٗ 

و. ٔلذ ذعًُد انرعشتح فٗ كم يٕعى 2020،  2032انًحصٕل انشئٛغٗ ٔانًحاصٛم انًحًهح خلال انًٕعى انصٛفٗ نؼايٗ 

 نٛح:ػهٗ َظى انرحًٛم انرا

 % رسج شايٛح.00% دخٍ + 300ذحًٛم  .3

 % رسج شايٛح.50% دخٍ + 300ذحًٛم  .2

 % رسج شايٛح.300 % دخٍ +300ذحًٛم  .1

 % رسج شايٛح.00% حشٛشح انغٕداٌ + 300ذحًٛم  .4

 % رسج شايٛح.50% حشٛشح انغٕداٌ + 300ذحًٛم  .0

 % رسج شايٛح.300% حشٛشح انغٕداٌ + 300ذحًٛم  .6

 رسج شايٛح.% 00% رسج سٚاَح + 300ذحًٛم  .5

 % رسج شايٛح.50% رسج سٚاَح + 300ذحًٛم  .8

 % رسج شايٛح.300% رسج سٚاَح + 300ذحًٛم  .2

 صساػح انزسج انشايٛح يُفشداً. .30

 صساػح انذخٍ يُفشداً. .33

 صساػح حشٛشح انغٕداٌ يُفشداً. .32

 صساػح انزسج انشٚاَح يُفشداً. .31

ايٛح ػهٗ سٚشح ٔاحذج يٍ انًصطثح )ػشظٓا ٔلذ ذى فٗ يؼايلاخ انرحًٛم انًخرثشج صساػح يحصٕل انزسج انشْزا 

َثاخ/فذاٌ(, ٔصساػح 24000% يٍ انكصافح انًٕصٗ تٓا )300, 50, 00كصافاخ يخرهفح ْٗ 1خذاو عى( فٗ ظٕس تاعر340

عى تٍٛ انغطش ٔالأخش  10عى( ػهٗ يغافح  340عطٕس ػهٗ ظٓش انًصطثح ) 1يحاصٛم انؼهف الأخعش عشعثح فٗ 

نًٕصٗ تّ نكم يحصٕل ػهٗ حذِ. أيا فٗ يؼايلاخ انضساػاخ انًُفشدج فمذ ذى صساػح يحصٕل انزسج تاعرخذاو يؼذل انرمأٖ ا

عطٕس ػهٗ ظٓش  1انشايٛح ػهٗ سٚشرٗ انًصطثح فٗ ظٕس تانكصافح انًٕصٗ تٓا نهفذاٌ ٔصساػح يحاصٛم انؼهف عشعثح فٗ 
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ايهح انؼشٕائٛح فٙ أستغ ذصًٛى انمطاػاخ كٔلذ ذى اعرخذاو  عرخذاو يؼذل انرمأٖ انًٕصٗ تّ نكم يحصٕل.انًصطثح تا

 يكشساخ نرُفٛز انرعشتح.

  انصفاث انمذروست

  حشاث ( حلاث)تم تقذَزها خلال  انعهف محاصُم -أولا 

  صفاث انىمى  -أ

 انفشع )ظى( ٔساق انعاف / لأٔصٌ ا -6 اسذفاع انُثاخ )عى( -3

 انفشع )ظى( ٔصٌ انغاق انعاف/  -5 2ػذد  )انفشٔع انماػذٚح(/و -2

 انفشع )ظى( )عاق + أٔساق( /انعاف انٕصٌ انكهٗ  -8 انكهٕسٔفٛم انكهٗ -1

 انغاق   ٔساق/لأَغثح ا -2 ػذد الأساق / انفشع  -4

  (2يغاحح الأساق نهفشع )عى -0

  محصىل انعهف -ب

 يحصٕل انؼهف انعاف /فذاٌ )غٍ( -2 خعش /فذاٌ )غٍ(لأيحصٕل انؼهف ا -3

  انكُماوي انتحهُم -جـ

 )%( َغثح الانٛاف -4 َغثح انثشٔذٍٛ )%( -3

 انًغرخهص الاشٛشٖ انخانٗ يٍ انُٛرشٔظٍٛ )%( -0 )%( انشيادَغثح  -2

 َغثح انكشتْٕٛذاخ انكهٛح )%( -6 )%( انًغرخهص الاشٛشٖ -1

   انقُمت انغذائُت -د

 يكافئ انُشا )%( -1 انثشٔذٍٛ انخاو انًٓعٕو )%( -3

 كًٛح انطالّ انكهٛح )يٛعاظٕل / كعى( -4 ح انكهٛح انًٓعٕيح )%(ش انغزائٛانؼُاص -2

   انذرة انشامُتمحصىل  -حاوُاا 

  صفاث انىمى -أ

 "ػُذ انحصاد" عى()اسذفاع انُثاخ  -2  "ٕٚو يٍ انضساػح 00ػُذ " انكهٕسٔفٛم انكهٗ -3

 )ػُذ انحصاد( صفاث انمحصىل ومكىواته -ب

 ٔصٌ حثٕب انكٕص )ظى( -5 ػذد انكٛضاٌ/َثاخ -3

 يحصٕل انحثٕب/َثاخ )ظى(-8 غٕل انكٕص )عى( -2

 يحصٕل انحثٕب/فذاٌ )غٍ( -2 لطش انكٕص )عى( -1

 يحصٕل انمش /فذاٌ )غٍ( -30 ػذد انحثٕب /كٕص -4

 يحصٕل انثٕٛنٕظٗ/فذاٌ )غٍ( -33 حثح )ظى( 300ٔصٌ  -0

 دنٛم انحصاد )%( -32 ٔصٌ انكٕص )ظى( -6

 انكُماوي نهحبىبتحهُم ان -جـ

 َغثح انكشتْٕٛذساخ انكهٛح )%( -1 َغثح انثشٔذٍٛ )%( -3

  َغثح انضٚد   )%( -2

  انعلاقاث انتىافسُت -حانخاا 

 كفاءج اعرغلال الأسض  -4 انؼذٔاَٛح -3

 ٔحذاخ انحثٕب  -0 يؼايم انحشذ انُغثٗ   -2

  يمذاس انرُافظ  -1
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 : تحصم عهُها عهً انىحى انتانٍوَمكه إَجاس أهم انىتائج انم

 الأخضز أولا: محاصُم انعهف

 صفاث انىمى: - أ
 )انذخٍ ,حشٛشح انغٕداٌ ,انزسج انشٚاَح( انًخرثشج الأخعش أظٓشخ انثٛاَاخ ٔظٕد فشٔق يؼُٕٚح تٍٛ يحاصٛم انؼهف .3

حد انؼهف يغ انزسج انشايٛح ذ ْزا ٔلذ أدٖ ذحًٛم يحاصٛم .نٓا انًُفشدج اخػُذ ذحًٛهٓا يغ انزسج انشايٛح يماسَح تانضساػ

، ػذد  انكهٗ انكهٕسفٛم، 2ػذد انفشٔع انماػذٚح/و أٖ يٍ انكصافاخ انُثاذٛح نهزسج انشايٛح إنٗ َمص يؼُٕٖ فٗ صفاخ

نهفشع )الأساق ، انٕصٌ انعاف نكم يٍ الأٔساق ٔانغاق ، ٔانٕصٌ انعاف انكهٗ  ، يغاحح الأٔساق نهفشع الأٔساق نهفشع

انؼهف انًخرثشج، تًُٛا اصدادخ لٛى اسذفاع َثاذاخ يحاصٛم انؼهف  يحاصٛمٔساق إنٗ انغاق نكم ح الأ، َغث + انغاق(

 يماسَح تانضساػح انًُفشدج نكم يُٓى.

% يٍ انكصافح 00انًخرثشج يغ انكصافح انُثاذٛح انًُخفعح نهزسج انشايٛح ) حأدٖ ذحًٛم يحاصٛم انؼهف الاخعش انصلاش .2

 %( 300صفاخ انًُٕ يماسَح ػُذ انرحًٛم يغ انزسج انشايٛح تانكصافح انُثاذٛح الأػهٗ ) انًٕصٗ تٓا( إنٗ صٚادج فٗ

حممد حشٛشح انغٕداٌ ػُذ صساػرٓا يُفشدج أٔ يحًهح يغ انزسج انشايٛح أػهٗ انمٛى نطٕل انُثاخ ٔانٕصٌ انعاف نهغاق  .1

ٔػذد  َح أػهٗ انمٛى نصفاخ انكهٕسفٛمضساػح. تًُٛا أػطد انزسج انشٚا)كًرٕعػ ػاو نهصلاز حشاخ( فٗ كلا يٕعًٙ ان

نؼذد انفشٔع مٛى انانذخٍ أػهٗ  يحصٕل ععم فٗ حٍٛ، َغثح الأٔساق إنٗ انغاق.  ، يغاحح الأٔساق نهفشع الأٔساق نهفشع

 ، انٕصٌ انعاف انكهٗ نهفشع )الأساق + انغاق(.  انٕصٌ انعاف نلأٔساق نهفشع,2/و

 صفاث انمحصىل:  - ب

صٚادج يؼُٕٚح فٗ كًٛح يحصٕل انؼهف الأخعش ٔانعاف نهفذاٌ يماسَح  حشنًحاصٛم انؼهف انصلاانضساػح انًُفشدج  ػطدأ .3

 يغ انزسج انشايٛح تأٖ يٍ انكصافاخ انُثاذٛح انًخرثشج فٗ كلا انًٕعًٍٛ. ترحًٛهٓا

ح % يٍ كصاف 00ٌ ػُذ ذحًٛهٓا يغ أػهٗ كًٛح يحصٕل نهؼهف الأخعش ٔانعاف نهفذاانصلاشح أػطد يحاصٛم انؼهف  .2

% يٍ انكصافح انُثاذٛح نهزسج انشايٛح فٗ كلا يٕعًٙ 300% أٔ 50يحاصٛم انؼهف يغ  انزسج انشايٛح يماسَح ترحًٛم

 .انضساػح

انزسج انشٚاَح شى حشٛشح انغٕداٌ يحصٕنٗ انذخٍ أػهٗ كًٛح يحصٕل نهؼهف الأخعش ٔانعاف نهفذاٌ ٚهّٛ  يحصٕل حمك .1

 . حًهح يغ انزسج انشايٛح نُفظ َظى انرحًٛم فٗ كلا انًٕعًٍٛػهٗ انرشذٛة ٔرنك ػُذ صساػرٓا يُفشدج أٔ ي

 صفاث انتحهُم انكُماوٌ: -جـ 

يٍ َغثح انثشٔذٍٛ ، َغثح انشياد فٗ حٍٛ أدخ إنٗ  مصٚادج يؼُٕٚح نكانصلاشح أظٓشخ انضساػح انًُفشدج نًحاصٛم انؼهف  .3

ظٍٛ ، انكشتْٕٛذساخ انكهٛح انخانٙ يٍ انُٛرشٔ ، انًغرخهص الإشٛشٖ ثح الأنٛافَغ، َمص يؼُٕٖ فٙ انًغرخهص الإشٛشٖ 

 فٗ كلا انًٕعًٍٛ.تكصافاذّ انًخرهفح يغ انزسج انشايٛح  ترحًٛهٓانهصلاز حشاخ ٔرنك يماسَح 

%( انٙ صٚادج فٗ انًغرخهص 300دٖ ذحًٛم أ٘ يٍ يحاصٛم انؼهف انصلاشح يغ انكصافح انُثاذٛح الأػهٗ نهزسج انشايٛح )أ .2

هص الإشٛشٖ انخانٗ يٍ انُٛرشٔظٍٛ ، انكشتْٕٛذساخ انكهٛح تًُٛا انٙ َمص فٗ َغثح اف ٔانًغرخَغثح الأنٛ، الإشٛشٖ 

%( ػهٗ 00% ، 50رحًٛم يحاصٛم انؼهف يغ انكصافح انًرٕعطح ٔانًُخفعح نهزسج )تانثشٔذٍٛ ، ٔانشياد يماسَح 

 .خلال يٕعًٙ انضساػح فٗ انحشاخ انصلاز انرشذٛة

فٗ َغثح انثشٔذٍٛ ، انشياد ٔانًغرخهص  )انذخٍ ٔحشٛشح انغٕداٌ( صٛم انؼهف الأخشٖذفٕلد انزسج انشٚاَح ػهٗ يحا .1

الإشٛشٖ ػُذ صساػرٓا يُفشدج أ يحًهح يغ انزسج انشايٛح ، تًُٛا ذفٕلد حشٛشح انغٕداٌ ػهٗ انذخٍ ٔانزسج انشٚاَح فٗ 

اخ ٔرنك نهصلاز حشاخ ٔيرٕعطٓى فٗ َغثح الأنٛاف ، ٔانًغرخهص الإشٛشٖ انخانٗ يٍ انُٛرشٔظٍٛ ، َغثح انكشتْٕٛذس

 كلا انًٕعًٍٛ
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 انقُمت انغذائُت: -د

نثشٔذٍٛ انخاو انًٓعٕو ، ٔانؼُاصش انغزائٛح انكهٛح نُغثح اانًُفشدج نًحاصٛم انؼهف أػهٙ انمٛى  اخػطد انضساػأ .3

ٓا يغ أٖ يٍ كصافاخ انزسج ح نًحاصٛم انؼهف يماسَح ترحًٛهانًٓعٕيح ، يكافئ انُشا ، تًُٛا أػطد ألم انمٛى نهطالح انكهٛ

 خلال انصلاز حشاخ ٔيرٕعطٓى تًٕعًٙ انضساػح. ٔرنك يٛحانشا

َغثح انثشٔذٍٛ انخاو،  فٗ كم يٍ %( إنٙ صٚادج00أدٖ ذحًٛم يحاصٛم انؼهف يغ انكصافح انًُخفعح نهزسج انشايٛح ) .2

 طالح انكهٛح خلال يٕعًٙ انضساػح.انؼُاصش انغزائٛح انكهٛح انًٓعٕيح ، يكافئ انُشا ، تًُٛا أدخ إنٗ َمص لٛى ان

ععهد انزسج انشٚاَح أػهٗ انمٛى نهثشٔذٍٛ انًٓعٕو ، ٔانؼُاصش انغزائٛح انكهٛح انًٓعٕيح ، يكافئ انُشا ٚهٛٓا انذخٍ  .1

ظى انرحًٛم ٔيٕعًٙ ٔحشٛشح انغٕداٌ ػهٗ انرٕانٗ. تًُٛا ععهد حشٛشح انغٕداٌ أػهٗ انمٛى نهطالح انكهٛح نًرٕعػ َ

 انضساػح

 انذرة انشامُت محصىل: ُاا حاو

 صفاث انىمى: - أ

أدٖ ذحًٛم انزسج انشايٛح يغ يحاصٛم انؼهف انًخرهفح إنٗ َمص يؼُٕ٘ فٙ يحرٕٖ الأٔساق يٍ انكهٕسفٛم تانًماسَح  .3

تضساػح انزسج انشايٛح يُفشداً، تًُٛا أدٖ إنٙ صٚادج اسذفاع انُثاخ ػذاً ذحًٛم انزسج انشايٛح يغ حشٛشح انغٕداٌ خلال 

 انضساػح. يٕعًٙ

%( يغ يحاصٛم انؼهف انًخرثشج أػهٙ لٛى انكهٕسفٛم 00ععم َظاو ذحًٛم انزسج انشايٛح تانكصافح انُثاذٛح انًُخفعح ) .2

 %(.300عُعهد أػهٗ لٛى اسذفاع انُثاخ ػُذ ذحًٛم انزسج انشايٛح تانكصافح انُثاذٛح الأػهٗ ) فٗ حٍٛانكهٙ. 

 الأخشٖ ل انُثاخ يماسَح تُظى انرحًٛمنشٚاَح أػهٗ لٛى انكهٕسفٛم انكهٗ ، غَٕظاو ذحًٛم انزسج انشايٛح يغ انزسج ا أػطٗ .1

 يغ انذخٍ ٔحشٛشح انغٕداٌ خلال يٕعًٙ انضساػح.

 محصىل انحبىب ومكىواته:  - ب

صفاخ كم يٍ ػذد انكٛضاٌ  أدٖ ذحًٛم انزسج انشايٛح تأٖ كصافح َثاذٛح يغ يحاصٛم انؼهف الأخعش انٗ َمص يؼُٕٖ فٗ .3

حثح، ٔصٌ انكٕص ، ٔصٌ حثٕب انكٕص، يحصٕل  300ش انكٕص، ػذد انحثٕب نهكٕص، ٔصٌ انكٕص، لطنهُثاخ، غٕل 

ٔرنك يماسَح تانضساػح انًُفشدج نهزسج نهفذاٌ ، دنٛم انحصاد  ٔانمش ٔانثٕٛنٕظٗ انحثٕب نهُثاخ، يحصٕل انحثٕب

 .انشايٛح

إنٙ يٍ انكصافح انًٕصٗ تٓا % 300% إنٙ 00يٍ  هفانًحًهح يغ يحاصٛم انؼ أدخ صٚادج انكصافح انُثاذٛح نهزسج انشايٛح .2

انٙ صٚادج فٙ يحصٕل انحثٕب ٔانمش ٔانثٕٛنٕظٗ  أدخ َمص فٗ صفاخ يحصٕل انحثٕب ٔيكَٕاذّ نهُثاخ انفشدٖ تًُٛا

 نهفذاٌ، دنٛم انحصاد ٔرنك خلال يٕعًٙ انضساػح.

ٔيكَٕاذّ  نهفذاٌ نصفاخ يحصٕل انحثٕبهٗ انمٛى يغ انزسج انشٚاَح أػ تأٖ كصافح َثاذٛح حمك َظاو ذحًٛم انزسج انشايٛح .1

 يغ انذخٍ ٔحشٛشح انغٕداٌ فٗ كلا يٕعًٙ انضساػح. انشايٛح يماسَح تُظى ذحًٛم انزسج

 انتحهُم انكُماوي نهحبىب: - جـ

 فٗ حٍٛ. أػطد انضساػح انًُفشدج نهزسج انشايٛح أػهٗ انمٛى نُغثح انثشٔذٍٛ ، ٔانكشتْٕٛذساخ انكهٛح تحثٕب انزسج انشايٛح .3

 .الأخعش انصلاشح يغ يحاصٛم انؼهفانًحًهح انزسج انشايٛح تأػطد ألم انمٛى نُغثح انضٚد فٗ انحثٕب ٔرنك يماسَح 

%( يغ يحاصٛم انؼهف إنٗ صٚادج يؼُٕٚح فٗ َغثح انثشٔذٍٛ ، 00أدٖ ذحًٛم انزسج انشايٛح تانكصافح انُثاذٛح انًُخفعح ) .2

%( إنٗ صٚادج فٙ َغثح انضٚد 300) ج انشايٛح تانكصافح انُثاذٛح انًشذفؼحم انزسحًٖٛ ذتًُٛا أد فٗ انحثٕب انكشتْٕٛذساخ

 فٗ انحثٕب.
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حمك ذحًٛم انزسج انشايٛح يغ انزسج انشٚاَح أػهٗ انمٛى نُغة انثشٔذٍٛ ٔانكشتْٕٛذساخ يماسَح ترحًٛم انزسج انشايٛح يغ  .1

شٛشح انغٕداٌ أػهٗ انمٛى نُغثح انضٚد تحثٕب انزسج انذخٍ ٔحشٛشح انغٕداٌ ، تًُٛا ععم ذحًٛم انزسج انشايٛح يغ ح

 انشايٛح.

 حانخاا: انعلاقاث انتىافسُت

أٔظحد َرائط انؼذٔاَٛح أٌ لٛى انزسج انشايٛح يٕظثح يًا ٚشٛش انٙ اَّ انًحصٕل انغائذ تًُٛا كاَد لٛى يحاصٛم انؼهف  .3

نشايٛح تكصافاذّ انًخرهفح يغ يحاصٛم م انزسج اعانثح يًا ٚشٛش انٙ اٌ ْزِ انًحاصٛم يرُحٛح ٔرنك ػُذ ذحًٛ حانصلاش

نكم % إنٗ َمص فٗ لًٛح انؼذٔاَٛح 300% إنٗ 00انؼهف. ْزا ٔلذ أدخ صٚادج انكصافح انُثاذٛح نهزسج انشايٛح انًحًم يٍ 

 نزسج انشايٛح ٔيحاصٛم انؼهف.يٍ ا

نؼهف ػُذ ذحًٛهٓى يؼاً ذحد انكصافاخ عٕاء نهزسج انشايٛح أٔ يحاصٛم ا 3اصدادخ لًٛح يؼايم انحشذ انُغثٗ ػٍ لًٛح  .2

لا انًٕعًٍٛ يًا ٚشٛش انٙ ٔظٕد يٛضج يحصٕنٛح لذ ذحممد ترحًٛم انزسج انشايٛح يغ انُثاذٛح انًخرهفح نهزسج انشايٛح فٗ ك

انشايٛح ْزِ انًحاصٛم انصلاز. ْزا ٔلذ أدخ صٚادج انكصافح انُثاذٛح نهزسج انشايٛح إنٗ صٚادج لٛى يؼايم انحشذ انُغثٗ نهزسج 

 ُذ انرحًٛم يغ انذخٍ أٔ انزسج انشٚاَح تًُٛا َمصد ْزِ انمٛى ػُذ انرحًٛم يغ حشٛشح انغٕداٌ.ػ

ٔلذ أدخ صٚادج انكصافح  ْزاأظٓشخ َظى انرحًٛم أٌ لًٛح يمذاس انرُافظ نهزسج انشايٛح كاٌ اػهٙ يٍ يحاصٛم انؼهف. .1

 نشايٛح ٔصٚادج فٙ َغثح انرُافظ نًحاصٛم انؼهف انًخرثشج.انُثاذٛح نهزسج انشايٛح إنٗ َمص فٙ َغثح انرُافظ نهزسج ا

نعًٛغ  انًُفشدج اخيماسَح تانضساػ 3صٚادج فٗ كفاءج إعرغلال الأسض ػٍ لًٛح  انًخرثشج انٗ أظٓشخ ظًٛغ َظى انرحًٛم .4

ح َثاذٛح . ْزا ٔلذ ذحممد أػهٗ لٛى نكفاءج إعرغلال الأسض ػُذ ذحًٛم انزسج انشايٛح تكصافانًحاصٛم ذحد انذساعح

 ( فٗ انًٕعى الأٔل ٔانصاَٗ ػهٗ انرٕانٗ.3,00-3,48( أٔ انزسج انشٚاَح )3,01 -3,00%( يغ انذخٍ )300)

ٔحذاخ انحثٕب إنٗ ذفٕق ٔحذاخ حثٕب انزسج انشايٛح ػٍ ٔحذاخ انحثٕب  ذثؼاً نًمٛاط ذشٛش َرائط ذمٛٛى َظى انرحًٛم .0

نكصافح انُثاذٛح الأػهٗ نهحثٕب ػُذ ذحًٛم انزسج انشايٛح تا . ْزا ٔلذ ذى انحصٕل ػهٗ أػهٗ ٔحذاخنًحاصٛم انؼهف

 ( خلال انًٕعى الأٔل ٔانصاَٗ ػهٗ انرٕانٗ. 06,15-04,84( ٔيغ انزسج انشٚاَح )05,02 -04,23%( يغ انذخٍ )300)

 

 انتىصُت انىهائُت:

نزسج انشايٛح نرؼظٛى يغ ارثشج انًخ حانصلاشالأخعش يٍ انُرائط انًرحصم ػهٛٓا ًٚكٍ انرٕصٛح ترحًٛم يحاصٛم انؼهف 

 حٛسانًُفشدج نٓى اخ كفاءج اعرغلال الاسض لإَراض انؼهف نًحاصٛم انؼهف ٔإَراض انحثٕب نهزسج انشايٛح ٔرنك يماسَح تانضساػ

ٔانعاف ٔانرٗ ذمذس  إَراظٛح نًحصٕل انؼهف الأخعشاػهٗ نٙ انحصٕل ػهٗ إ% رسج شايٛح 00% دخٍ  + 300أدٖ ذحًٛم 

نحصٕل انٗ ا% رسج شايٛح 300+ ح% رسج سٚا300َتًُٛا أدٖ ذحًٛم  ػهٗ انرٕانٗ, غٍ /فذاٌ 5,200،  40,185 تحٕانٗ

 .فذاٌنه غٍ 4,021ٔانزٖ ٚمذس تحٕانٗػهٗ أػهٗ يحصٕل حثٕب نفذاٌ انزسج انشايٛح 

يٍ  %300ٛم ػُذ ذحًٔرنك  3,02،  3,42ْزا ٔلذ ذى انحصٕل ػهٗ أػهٗ كفاءج اعرغلال نلأسض ٔانرٗ ذمذس تحٕانٗ   

% يٍ انكصافح انُثاذٛح نًحصٕنٗ انزسج انشٚاَح ٔانذخٍ ػهٗ انرٕانٗ يًا ٚشٛش 300انكصافح انُثاذٛح انًصهٗ يٍ انزسج انشايٛح يغ 

% صٚادج ػٍ إَراظٛح ْزِ انًحاصٛم ػُذ صساػرٓا صساػح 02% ،42انٗ ايكاَٛح ذؼظٛى انكفاءج الإَراظٛح نلأسض  تًمذاس 

 تًحافظح انًُٕفٛح. تحف انرعشذحد ظشٔيُفشدج ٔرنك 

 

 

 

 


